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Lühidalt

• Eesti kergejõustikuliit 
kuulutas galaõhtul „Eesti 
kergejõustikuauhinnad 2021“ 
välja aasta parimad sportla-
sed. Aasta naiskergejõustikla-
seks valiti Koerust pärit kau-
gushüppaja Lishanna Ilves, 
kel sellest aastast ette näidata 
isiklik rekord 6.66.

• Muuseminõukogu ko-
misjonid valisid välja Eesti 
muuseumide aastaauhindade 
nominendid üheksas kategoo-
rias, kogukonna sõbra tiitlile 
kandideerib ka Eesti piiman-
dusmuuseum, kes korraldas 
XV piimapäeva.

• Valgehobusemäel on 
avatud lumelaua- ja mäe-
suusanõlv, ühekilomeetri-
ne kunstlumest suusarada 
ja laste kelgumägi. Mägi 
on avatud T–R kell 12–20. 
Riiklikel pühadel ja nädala-
vahetuse päevadel on keskus 
avatud kell 10–20. Koolide 
ja asutuste broneeritud 
gruppidele on keskus ava-
tud ka T–R alates kella 10st. 
Valgehobusemäe mäenõlva 
hetkeseisu saab vaadata ka 
reaalaja kaamerast.

• Järva vallavalitsus andis 
vastavalt Valgehobusemäe 
suusa- ja puhkekeskuse taot-
lusele projekteerimistingimu-
sed Järva vallas Mägede külas 
asuvale Valgehobuse kinnistu-
le spordihalli ehitusprojekti 
koostamiseks.

ARNIKA TEGELMANN

Selle talve esimene 
külmalaine näitas, et 
suvel võid küll „rege 
rautada“ ja küttesüs-
teeme uuendada, 
kuid probleemid 
kaugküttes ilmnevad 
ikka siis, kui tõeliselt 
külmaks läheb.

Imaveres, Koerus, Järva-Jaa-
nis ja Aravetel tegeleb kaugküt-
tega AS Järva Haldus. Koerus 
algas küttemure kehvast hak-
kepuidust. „See lihtsalt ei põle-
nud,“ tunnistas Järva Halduse 
juht Andreas Sapas. „Rääksi-
me haket tarniva osaühingu-
ga Reinpaul. 2012. aastast, kui 
Koerus hakkekatlamaja käivi-
tus, oleme olnud Reinpauliga 
partnerid, kuid kevadel võitis 
hanke OÜ Selmet Invest. Rein-

paul, kes tavaliselt suviti varus 
lattu meie üsna kapriissele 
katlale sobivat materjali, seda 
ei teinud. Sügisel ütles Selmet 
Invest ootamatult lepingust lah-
ti ja me palusime, et Rainpaul 
meid hädast välja aitaks. Seda-
puhku sattus kehva kvaliteediga 
hake just kõige külmemale ajale. 
Kui ütlesime neile, et ei saa seda 
kütta, aeti kaks autot ette, laa-
disime meile sobimatu hakke 
autodele, saatsime tagasi ja nad 
tõid uue koorma – ses mõttes 
on nad aumehed.“

Sapasele teadaolevalt pole 
Koerus varem nii tehtud, et 
paralleelselt köevad nii hak-
kepuidu- kui ka õlikatel. Nüüd 
nii tehti ja külma ei pidanud 
kannatama keegi. „Õliga kütta 
oli viimane variant, sest kütte-
õli hind on palju kerkinud. Et 
hake ei andnud välja vajalikku 
soojust, kütsime nädalapäevad 
õliga lisaks,“ ütles Sapas. „Kui 
sellise õhutemperatuuriga, 
nagu nüüd oli, on meil kat-

lamajast läinud välja 1,8 MW 
sooja, siis nüüd saime kätte 1,2 
MW või vähemgi ja majad jäid 
soojanälga. Võib-olla me katla-
majas seda ise kohe ei tunne-
ta. Põhisõnum on, et kui toas 
on külm, võiks inimene võtta 
ühendust oma korteriühistu 
esimehega. Korteriühistu juha-
tus saab seda infot analüüsida 
ja meile edastada. Vahel on nii, 
et maja otsmised korterid on 
jahedad, aga keskel palav ehk 
maja on tasakaalustamata.“

Imavere kütteprobleemi-
dest jõudis info Sapaseni nä-
dal aega hiljem ja ka siis mitte 
otseallikast. „Mulle helistasid 
neljapäeval volikogu esimees 
ja aseesimees. Info sisu oli, 
et küla on külm. Enne seda 
polnud meile Imaverest kee-
gi helistanud. Rõhutan veel 
kord – kui majad on külmad, 
siis ootame, et ühistu esimees 
annaks sellest teada kas info@
jarvahaldus.ee või  üldnumb-
rile 384 6052, millele keegi 

alati vastab, ja me lahendame 
teie probleemi,“ kinnitas Sapas 
ja lisas, et valla hallatavatelt 
objektidel külma üle ei kurde-
tud, vaid mure oli korrusmaja-
des. „Muidugi pole see ainult 
korteriomanike probleem, 
vaid püüame aidata, kuidas 
oskame, et nende majad soo-
jad oleksid. Neljapäeva õhtul 
saime info ja sama õhtuga oli 
katlamaja probleem lahenda-
tud. Kuna meil on seal Kalvise 
katel, siis operaator ei osanud 
probleeme näha ega nende-
ga tegeleda. Ehk oli üks väi-
ke tehniline viga, mille teine 
tehnik, kel oli Kalvise katlaga 
suurem kogemus, kohe tuvas-
tas ja parandas.“

Et garantiiperiood katlama-
jas hakkab lõppema, kohtus Sa-
pas 15. detsembril ka ehitajaga. 
„Imaveres ei saa me hakkepui-
dukatlaga paralleelselt õlikatelt 
kasutada nagu Koerus. Kaks 
aastat pole seda vaja olnud, aga 
kümme päeva enne garantiiaja 

lõppu selgus, et selline viga on 
ja jõuame veel reageerida,“ ütles 
Sapas.

Sapase sõnul on võrreldes 
eelmise hooajaga just Imave-
res soojatarbimine kasvanud. 
„Me pole sellega arvestanud,“ 
ütles Sapas. „Otsime põhju-
seid, miks see nii on. Kui 
küttesüsteemis, olgu see siis 
korrusmajas või munitsipaal-
asutuses, midagi muudetakse, 
andke meile teada.“

Olukorraga Järva-Jaanis ja 
Aravetel on Sapas rahul. Vii-
mases annab toasooja jätkuvalt 
biogaas. „Seda me teadsime et-
te, et kui läheb jahedaks, vä-
heneb Aravete Biogaasi too-
dang ja võimekus anda sooja 
oluliselt ja me panime aegsasti 
tööle pelletikatla ning kütsime 
pelletitega kogu külmaperioodil 
juurde. Toimis hästi. Kolma-
päevast (15.12) lähevad biog-
aasi seadmed paariks päevaks 
hooldusesse – siis kütame ainult 
pelletitega,“ ütles Sapas.

Pakane tõi välja 
küttesüsteemi puudused

Järgmine Järva Valla Leht 
läheb trükki 11. jaanuaril 
2022 ja jõuab lugejateni 

alates 14. jaanuarist.

Seniks rahulikku 
jõuluaega ja häid 

uudiseid uuel aastal! 
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Üle Järvamaa metsade, põldude päält,
kostab vaikusest sookure pidulik hääl.
See on meenutus suvest ja pühade ootus,
valgete pikkade päevade lootus.
/Jaanus Vaiksoo/

Rahulikke pühi 
ja head uut aastat!

Järva Vallavolikogu
Järva Vallavalitsus

• Esimesel lugemisel oli Järva 
valla huvihariduse ja -tegevuse 
toetamise kord.
• Hariduse peaspetsialist An-

neli Eesmaa selgitas, miks on 
vaja muuta Imavere põhikooli 
põhimäärust. Imavere põhikooli 
direktor tegi ettepaneku täienda-
da Imavere põhikooli põhimää-
rust võimalusega kasutada kooli 
õppekava arendamiseks alusdo-
kumendina lisaks põhikooli riik-
likule õppekavale ka põhikooli 
lihtsustatud riiklikku õppekava 
eesmärgiga, et kool saaks olla 
kodulähedaseks põhikooliks ka 
kohalikele põhikooli lihtsusta-
tud õppekaval õppivatele lastele. 
Koolis on olemas kvalifi tseeritud 
õpetajad, kes saavad kaasava ha-
riduse põhimõtetest lähtuda ja 
ka lihtsustatud õppekaval õp-
pivate õpilastega tegeleda. Koo-
livälise nõustamismeeskonna 
soovitusel on Imaveres elavate 
kooliõpilaste hulgas lihtsustatud 
õppekavaga õpilasi.

Volinikud olid põhimääruse 
muutmisega päri. 
• Esimesel lugemisel oli tree-

neri tööjõukulu toetuse maks-
mise kord.
• Valla jurist Piia Lipp selgitas, 

et kuna Aravete hooldekeskus 

lõpetab uue aasta alguses tege-
vuse, tuleb tunnistada kehtetuks 
Aravete hooldekeskuse põhimää-
rus ja Aravete hooldekeskuses-
se suunamise, vastuvõtmise ja 
sealt lahkumise või väljaarvamise 
kord. Volikogu tunnistas need 
määrused kehtetuks.
• Järva valla Albu küla Lombi 

ja Jäägrivilla kinnistute detail-
planeering võeti vastu Järva val-
lavolikogu 22.04.2021. a otsuse-
ga. Nüüd oli vaja see kehtestada.

Maakorralduse spetsialist 
Mari Maltis selgitas, et pla-
neeringuala on ligikaudu 3,1 
hektari suurune ning hõlmab 
Järva vallas Albu külas asuvaid 
Lombi ja Jäägrivilla kinnistuid. 
Detailplaneeringu põhieesmärk 
on vähendada Ambla jõe ehi-
tuskeeluvööndit ja luua Lombi 
kinnistule avaliku kasutuse-
ga puhke- ja rekreatsiooniala. 
Lombi kinnistul soovitakse 
olemasoleva veekogu kaldaid 
korrastada ning rajada ümber 
tiigi jalgtee, mis ühendab Lombi 
kinnistut Ambla jõge ületavate 
jalgsildade abil Jäägrivilla kin-
nistuga. Jäägrivilla kinnistule 
soovitakse ehituskeeluvöön-
disse rajada grillmaja. Kuivõrd 
kinnistul asuv Jäägri villa puh-

kekompleks on Järva valla Albu 
piirkonna seisukohalt oluline 
turismiasutus, on põhjendatud 
lugeda arendussoov olulise posi-
tiivse ühiskondliku ja sotsiaalse 
mõjuga tegevuseks. Detailpla-
neering pakub välja Lombi kin-
nistu lääneosasse hoonestusala, 
kuhu oleks lubatud rajada kas 
üks suurem kämpingumaja või 
mitu väikest kämpinguhoonet 
ja kavandatud tegevuste elluvii-
miseks on vajalik muuta kehti-
vat Albu valla üldplaneeringut. 
Planeeringuala Lombi kinnistu 
osale on juurdepääs tagatud 
Kivisilla ja Lubjaahju erateede 
kaudu. Planeeringu alal nähakse 
ette Kivisilla teelõigule määrata 
juurdepääsuservituut ja Lubja-
ahju tee määrata avalikku kasu-
tusse kas juurdepääsuservituudi 
või sundvaldusega. Jäägrivilla 
kinnistut jääb teenindama ole-
masolev parkla, Lombi kinnistu 
põhjaossa on puhkeala äärde ka-
vandatud kaheksakohaline park-
la ja kämpingute teenindamiseks 
viiekohaline parkla. 

Detailplaneeringu on koosta-
nud Kobras AS. Kõik vajalikud 
kooskõlastused on olemas.

Volikogu kehtestas detailpla-
neeringu.

• Vallavolikogu otsustas 
maksta 3000 eurot hüvitist ame-
tist lahkunud eelmisele vallava-
nemale Arto Saarele.
• AS Väätsa Prügila teavitas 

aktsiate müügilepingu sõlmi-
misest.
• Järva vallavolikogu kin-

nitas oma alaliste komisjonide 
liikmed. Komisjonide koosseisu 
kujundamisel on arvestatud era-
kondade ja valimisliidu esindaja-
te osakaalu Järva vallavolikogus.

Eelarve- ja 
majanduskomisjon 

esimees Eve Okas
aseesimees Arvo Imsi
Liikmed
Jüri Ellram 
Rait Pihelgas
Külvar Mand
Vello Teor
Arto Saar
Priit Seire
Triin Jalast

Haridus- ja noorsootöö 
komisjon

esimees Getter Klaas 
aseesimees Anita Homin
Liikmed

Valdo Helmelaid
Elmar Luha
Kalju Kertsmik
Kerli Sirila
Priit Seire
Elen Pent
Eve Okas

Keskkonnakomisjon

esimees Arvi Luuk
aseesimees Vello Teor
Liikmed
Himot Põldver
Külli Majori
Mari-Ann Kivi
Kristjan Siiroja
Margit Reinpõld
Arvo Imsi
Siiri Tammiste

Kultuuri- ja 
spordikomisjon 

esimees Lauri Ilves
aseesimees Arlet Palmiste
Liikmed
Lea Traks
Hannes Linno
Anita Homin
Ülle Jääger
Margus Vellama
Priit Seire
Aivo Nugis

Turvalisuse- ja 
külaelu komisjon 

esimees Lea Traks
aseesimees Külli Majori
Liikmed
Himot Põldver
Pille-Riin Kranich
Aivar Murumaa
Arvi Luuk
Svea Randalainen
Ester Valdvee
Tiiu Kajak

Sotsiaalkomisjon 

esimees Külvar Mand
aseesimees Ester Valdvee
Liikmed
Margus Vaas
Tanel Teas
Merje Remmelgas
Rünno Lass
Teet Kallakmaa
Külli Majori
Claire Miljukova

Revisjonikomisjon

esimees Valdo Helmelaid
aseesimees Tanel Teas
Liikmed
Ester Valdvee
Külli Majori
Arto Saar

Järva vallavolikogu istung 13. detsembril Koerus

Pürotehnika nõuab ettevaatlikkust
Vaatamata iga-aastastele 

ohutushoiatustele lõpevad ilu-
tulestikuga pidustused jätkuvalt 
paljudele inimestele, sealhulgas 
väikestele lastele, valusate vi-
gastustega. Väga tähtis on, et 
täiskasvanud näitaksid lastele 
ja noortele pürotehnikat kasuta-
des õiget eeskuju, järgides kõiki 
ohutusnõudeid ning toodete 
kasutusjuhendeid. 

Häirekeskuse statistika näi-
tab, et kolme viimase aasta jook-
sul on tehtud 747 hädaabikõnet 
pürotehnikaga seotud õnnetus-

test. Neist 60 korral oli tegemist 
käte- ja/või näovigastustega, 
sest toode oli käes plahvatanud. 
Lähiminevikust võib välja tuua 
sellised tõsisemad õnnetusjuh-
tumid.

2018. aasta sügisel said Põhja-
Pärnumaa vallas käes plahvata-
nud ilutulestikuraketi tõttu viga 
kaks poissi. Noortel olid käe- ja 
näotraumad, ühe poisi vigas-
tused olid nii tõsised, et  Pärnu 
haigla erakorralise meditsiini 
osakond otsustas saata ta ravile 
Tallinna haiglasse.

2018/2019. aastavahetusel 
sai Narvas ilutulestikuraketiga 
näovigastusi 12-aastane poiss.

2019. aasta 1. jaanuaril põh-
justas hooletult lastud signaalra-
kett tulekahju, milles hävis ühe 
pere elutöö – Nurmiko aiandus-
keskus Harjumaal. 

Ära hangi tooteid „mustalt 
turult“.

Ilutulestiku tegemiseks tuleb 
valida õige aeg ja koht. Arvesta-
ma peab  ilmastikuolude, toote 
kasutamise ohutu kaugusega ini-
mestest, loomadest, hoonetest ja 

sõidukitest ning öörahu ajaga.
Ilutulestiku patarei toesta 

maapinnal kiviplokkide, liiva-
kottide vms mittepõleva mater-
jaliga, et vältida patarei ümber-
minekut. 

Raketid, mis omavad stabili-
saatoreid (pikk pulk või varras 
raketi küljes), pole mingil juhul 
maasse torkamiseks. Parim viis 
on neid lasta kindlalt maasse 
löödud toru sees.

Ilutulestiku laskmisel olgu 
ohutu kaugus inimestest vähe-
malt 30 meetrit. Kindlasti lugeda 

tähelepanelikult eelnevalt kasu-
tusjuhendit, sealt võib selguda, et 
vaja on suuremat ohutuskaugust.

Jälgi, et tuul ei kannaks ilutu-
lestikku hoonete poole (rõdud, 
katused, aknad). Ära paigalda 
ilutulestikupatareid elektriliinide 
ja suurte puude alla.

Ära kummardu kunagi ilutu-
lestikuraketi või -patarei kohale.

Kui ilutulestiku seade pärast 
süütamist ei rakendu, siis ära 
lähene sellele. Oota vähemalt 20 
minutit! Praakilutulestik tuleb 
tagastada müüjale, selle ohutus-

tamiseks võib ilutulestiku toote 
asetada vette.

Seltskonnas ilutulestikku te-
hes valige endi seast üks, kes 
süütab järjekorras kõik ilutules-
tiku patareid. Arvestama peab 
asjaoluga, et süütaja peab samuti 
viibima ohutus kauguses ajal, 
mil patarei töötab.

Ilutulestikku tohib käsitseda 
ainult kaines olekus vähemalt 
18-aastane isik.

Lääne päästekeskus soovib 
kõigile ilusat pühadeaega ja tur-
valist aastavahetust!
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7. detsembril külastas Järva 
valda konkurentsiameti esin-
dus eesotsas ameti peadirektori 
Märt Otsaga. Samuti osalesid 
energeetika ja taristuosakon-
na juhataja Margus Kasepalu, 
õigusosakonna juhataja Ma-
rek Piiroja ja jurist Karl Jaak 
Rebane.

Konkurentsiamet viib tele-
kommunikatsiooni turul läbi 
analüüsi, mis puudutab fi kseeri-
tud kiire interneti võrkude pai-
galdamist maa- ja hajaasustuse 
piirkondadesse. Vallaametni-
kelt taheti teada, kas Järva valla 
territooriumil on juurdepääs 
kiirele internetile tagatud, seda 
ka riigiabi projektidega võrgu 
rajamist silmas pidades, ja mil-
lised on kitsaskohad.

Järva vallast osalesid kohtu-
misel Järva vallavanem Toomas 

Tammik, arenduse peaspetsia-
list Triin Tippi, hanke- ja kin-
nisvara peaspetsialist Meelis 
Kivi ja maastiku- ja heakor-
raspetsialist Marko Mitt. 

Tammik ütles, et konku-
rentsiamet valis välja ühe maa-
omavalitsuse, kus on head ha-
jaasustuse tunnused. „Rääkisi-
me muredest kiire internetiga. 
Võrguettevõtjad toovad kiire 
interneti riigi toel suurema-
tesse küladesse ja kohtadesse, 
kus on palju tarbijaid, näiteks 
kortermajadesse. Ehk baasvõrk 
pannakse maha, kuid inimes-
teni veidi külakeskusest ee-
mal ei minda,“ ütles Tammik. 
„Kuid inimesed kolivad üha 
enam privaatsuse pärast linnast 
maale ja just nende kodudeni 
peaks ka kiire internetiühen-
dus jõudma.“

Tammiku sõnul tegi vald et-
tepaneku, et riik peaks täpse-
malt reguleerima, kuhu toetust 
annab. „Juba see oleks edasimi-
nek, kui toetataks mitte keskusi, 
vaid keskusest kilomeetri-paa-
ri raadiuses olevaid alasid, et 
kiire internet jõuaks reaalselt 
küladesse, hajaasustuseni. Te-
lekommunikatsiooni ettevõte 
ei otsusta seda, kuhu ta riigi 
raha paneb, vaid riik annab 
omavalitsustega läbi rääkides 
piirkonnad ette. Loodame, et 
riik astub need sammud enne, 
kui on liiga hilja ja mõni pere 
on piirkonnast juba lahkunud.“

Tammik märkis, et praegu 
aitab hajaasustuse piirkondades 
vett majja tuua, kanalisatsiooni-
süsteeme ja teid rajada riiklik 
hajaasutuse programm. „Kiire 
internet on sama oluline infra-

struktuur, ka seda võiks tulevi-
kus sellest meetmest toetada,“ 
pakkus ta.

Veel räägiti vee- ja kaugküt-
te ning jäätmeveo teemadel ja 
puudutati selles sektoris tegut-
sevate ettevõtete hinnaregu-
latsioone. „Seoses uue vallaga 
oleme nende küsimustega palju 
tegelenud ja probleeme lahen-
danud. Et soojatootmine on 
suuresti vallale kuuluva AS-i 
Järva Haldus käes, on see ta-
ganud mõistliku küttehinna ja 
see hoiab inimesi piirkonnas,“ 
ütles Tammik.

Konkurentsiamet tänas 
konstruktiivse ja sisuka koh-
tumise eest. Saadud informat-
sioon aitab ametil hinnata nii 
telekommunikatsiooniga kui ka 
regulatsioonile allutatud tee-
nustega seonduvat.

Aasta on lõppemas ning kutsume sind kaasa mõtlema, 
milline tegu võiks olla auhinnatud tiitliga „Järva valla aasta tegu 2021“.Konkurss 

„Järva valla 
aasta tegu 2021“ 

OOTAB KANDIDAATE

Auhind „Järva valla aasta tegu“ antakse 
igal aastal üksikisikule, isikute grupile, 
asutusele, ettevõttele või organisatsioonile, 
kes on teinud teo, mis on vallale oluline 
ning mõjutanud positiivselt valla elanikke, 
nende väärtusi, olnud kõigile vallaelanikele 
eeskujuks või toonud Järva vallale tuntust.

Ettepanekuid võib esitada igaüks ja neid 
ootame hiljemalt 5. jaanuariks 2022 (kaasa 
arvatud). Ettepaneku saab esitada e-postiga 
info@jarva.ee, valla veebilehe kaudu või 

tuua ettepanek paberkandjal Järva valla raa-
matukogudesse või raamatukogubussi Krõõt

Ettepaneku taotlusvormi leiad valla veebi-
lehelt. Rahvahääletus toimub 18. jaanuarist 
kuni 1. veebruarini 2022.

Hääletamise võimalused täpsustame peale 
ettepanekute avalikustamist.

Täpsem informatsioon: 
Ülle Müller, kultuuritöö spetsialist 
tel 515 2775, ylle.myller@jarva.ee

Konkurentsiameti esindus 
väisas Järva valda

Rahulikke jõule
ja tujuküllast uut aastat
soovivad koostööpartneritele
Järva-Jaani jahimehed
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ARNIKA TEGELMANN

AS Keskkonnateenused on 
pidevalt hädas sellega, et ini-
mesed toovad paberi- ja papi-
jäätmete või pakendijäätmete 
konteineritesse kas olmejäät-
meid või ehitusmaterjali, reh-
ve, mööblit ja isegi ohtlikke 
jäätmeid. Mõne inimese hoo-
limatus või teadmatus rikub 
paljude inimeste töö ja vaeva 
prügi sorteerimisel. Mida me 
saame kõik koos teha selleks, 
jäätmed satuksid õigetesse kon-
teineritesse?

Koigi heakorratöötaja Rita 
Alliksoo korjas hiljuti pakendi-
konteinerist välja viis viieliitrist 
õlikanistrit ja viis need jäätme-
jaama, kus ta samuti tegutseb. 
Paar korda on ta pakendikon-
teinerist välja võtnud ka pealt 
lahti lõigatud kanistri ilmselt 
vana mootoriõliga. Alliksoo 
arutles, mis kõik oleks võinud 
juhtuda, kui vana õli oleks laiali 
valgunud – hukas oleks kogu 
pakendikoorem ja ka pakendeid 
vedav auto. 

Koigis saab viia ohtlikud ja 
elektroonikajäätmed (need, 
millel juhtmed küljes, selgitas 
Alliksoo) katlamaja hoovis 
asuvasse jäätmejaama ja suu-
remahulised jäätmed (mööbel) 
jäätmemajja. Lisaks kogutakse 
vanapaberi, papi- ja pakendi-
jäätmeid korrusmajade juures 
ja söökla lähedal, söökla juures 
ka aknaklaasi (ainult lehtklaas). 

Koigi-Imavere piirkonna-
juhi Kaido Krause arvates on 
juba pikemat aega murekoht, 
et väljaspool keskkonnajaa-
ma lahtiolekuaegu tuuakse 
jäätmeid jaama aia taha – ei 
teavitata jäätmejaama tööta-
jat, vaid mööbel, külmikud ja 

pliidid tõstetakse lihtsalt ma-
ha. „Sellist käitumist ei saa 
tolereerida,“ ütles Krause. 
„Soovime edaspidi paigalda-
da nii Imavere kui ka Koigi 
keskkonnajaamade juurde 
videovalvekaamerad.“ 

„Toovad, toovad,“ ütles Ri-
ta Alliksoo keskkonnajaama 
aiataguse kohta. Kuigi jaam 
on avatud ka üle nädala lau-
päeviti kell 10–13, on esmas-
päeva hommikuti ikka mõni 
kott prügiga ukse taga (vaata 
ka jarvavald.kovtp.ee/ohtlike-
jaatmete-vastuvott). „Inimesed 
toovad prügi ikka siis, kui neile 
sobib. Kui jaam on kinni, olen 
olemas telefonil 5390 5550.“

Järva-Jaani ja Kareda piir-
konnajuht Veiko Kurim on 
selles ametis 2020. aasta sep-
tembrist ja kogu selle aja tege-
lenud prügiprobleemiga, sest 
nii paberi- kui ka pakendikon-
teineritesse pannakse seda, mis 
sinna ei kuulu, konteinerid on 
pidevalt täis ja risustavad ale-
vipilti. „Kui ma siia tööle tulin, 
asusid konteinerid Grossi poe 
kõrval ja kogu alevi keskus oli 
nagu üks suur prügimägi – esi-
mene töö oli need konteinerid 
sealt ära viia,“ ütles Kurim, kes 
leidis konteineritele koha E-Pii-
ma vastas Mõisatee ääres. „Tuli 
välja, et see inimest ei muutnud. 
Kuigi igal leibkonnal on oma 
prügileping, leidsime paken-
dikonteinerist isegi telereid, 
WC-potte ja kraanikausse. Kui 
konteiner oli täis, pandi prügi 
konteineri kõrvale. Väga kole,“ 
tunnistas Kurim. 

Tema sõnul fi lmisid rikku-
misi ka aktiivsed kogukon-
naliikmed, näiteks seda, kui 
Mõisateele toodi konteinerisse 
mittesobivat prügi. „Inimene 

võttis minuga ühendust ja edas-
tas fi lmi. Võtsin ühendust polit-
seiga ja tegelesin probleemiga 
ise. 24 tunni pärast olid süüd-
lased teada. Nad ise võtsid mi-
nuga ühendust ja vabandasid,“ 
kirjeldas Kurim. „Olen saanud 
kätte nii era- kui ka juriidili-
si isikuid. Trahvi pole teinud, 
on piisanud vestlustest. Tähtis 
on, et inimesed oma veast aru 
saavad.“

Kevadel leidis ta konteineri-
tele uue koha aadressil Võimla 
tee 4, E-Piima angaari vastas. 
„Selle läheduses oli üks isetek-
kinud prügiala, läksin seda kor-
rastama. Siis mõtlesingi, et miks 
mitte konteinerid sinna panna. 
Rääkisin oma mõtetest valla-
valitsusele, Toomas Tammik 
haakus selle mõttega ja andis 
loa tegutseda. Nimetaksin seda 
eraettevõtjate ja omavalitsuse 
suureks koostööks. Eraette-
võtjad tegid tööd omahinnaga 
ja ei kiirustanud arvetega ehk 
nagu üks eraettevõtja ütles – see 
on ka minu kodukoht,“ rääkis 
Kurim. „Minu mõte oli, et ko-
gu prügimajandus oleks ühes 
kohas.“

Korda sai suurem plats, mis 
ääristati maakividega ja kuhu 
saab tuua biojäätmeid, õunu, 
oksi, lehti ja muud sellist, ning 
eraldi väiksem plats, kuhu 
paigutati pakendikonteinerid. 
„Nüüd on see plats kuu aega 
töötanud. Käin sealt iga päev 
läbi ja tundub, et inimesed 
mõistavad, milleks see tehti. 
Vald paigaldab sinna tänava-
valgustuse ja videovalve, mille 
pilt jookseb minu arvutisse,“ 
lubas Kurim.

Jäätmealal hoiavad silma 
peal ka haljastustöötajad: va-
jadusel teevad hooldustöid, 

lükkavad ära lume ja teevad li-
bedusetõrjet, et inimesel oleks 
turvaline jäätmeid konteineri-
tesse tuua. 

Vallavanem Toomas Tammik 
kinnitas, et Järva-Jaani pannak-
se prügiplatsi valvama kaame-
rad, kuid mitte enne, kui uus 
eelarve on vastu võetud. „Prob-
leem on inimestes. Vallana me 
võime teha imetrikke, panna sa-
da konteinerit ja valvekaamerat, 
kuid konteinerite ületäituvus 
on tihtipeale põhjustatud valest 
prügist, mis sinna on pandud, 
mitte niivõrd sellest, et kontei-
ner ei mahuta sorteeritud prü-
gi,“ ütles Tammik.

Tema sõnul võiksid tulevi-
kus suured konteinerid avali-
kust ruumist hoopis kaduda ja 
toimuks nii pakendite kui ka 
paberi ja papi kohtkogumine 
kinnistutelt, kus prügi tekib. 
„See ei sõltu meist, vaid riigist 
ja vedajatest. Kui inimene saaks 
pakendi anda ära koduhoovist, 
puuduks vajadus suurte kontei-
nerite järgi, mis risustavad ava-
likku ruumi,“ pakkus Tammik 
lahendust. „Keskkonnajaamad 
jäävad. Kui inimene jõuab oma 
aknaklaasidega sõita prügikon-
teinerini, kuhu neid ei tohiks 
panna, jõuab ta sõita ka kesk-
konnajaama – peame suurenda-
ma neis võimekust eri materjale 
vastu võtta.“

Kuna tulemas on talvised 
olud lume ( loodame, et rohke 
lumega ) ja külmakraadidega, 
siis ka selle teema selgitamine 
on väga vajalik.

Tihtipeale on talviti suurte 
mahutite ( 2,50m3 ja 4,50m3 ) 
ümbrused lumest puhastama-
ta. Mahutite kaaned on lumest 
puhastamata....

Vale prügi võib 
rikkuda kogu 
konteineri sisu

Järva-Jaani-Kareda piirkonnajuht Veiko Kurim hoiab uuel 
jäätmealal Võimla tee 4 E-Piima angaari vastas silma peal, 
lisaks sellele paigaldatakse sinna ka valvekaamera.
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„Põnev on tulla täiesti 
uude paika. Ahaa-ela-
musi on olnud päris 
mitu, tänasessegi päe-
va jääb üks – et Järva 
vallas korraldatakse ki-
rikute päevi,“ ütles kol-
mandat nädalat Järva-
Madise kirikuõpetaja 
ametit pidav Jane 
Vain. 

Facebookist on ta aru saa-
nud, et siin on tugev külako-
gukond ning vilgas kultuurielu. 
Kuuldes, et jaanuaris 2022 tuleb 
Järva vallas eesti kirjanduse pi-
dunädal, meenutas ta, et selle 
aasta jaanuaris sattus ta esimest 
korda Tammsaare rahvamatkale, 
kõndis üle Kodru raba Varga-
mäele ja läbi Simisalu suisa Kol-
lassaarde välja. „Teadmata veel, 
mis mind aasta lõpus ees ootab,“ 
lausus ta naeruselt ja tunnistas, 
et mõtles tükk aega enne, kui 
ütles jah-sõna Järva-Madisele 
tulekuks. „Igal kutsel on mingi 
põhjus.“

Vain, kelle juured on sügaval 
Lõuna-Eestis Hargla kandis, pä-
ris Läti piiri ääres, lõpetas kesk-
kooli Võrus. „Pean ennast ikka 
võrokeseks,“ lausus Vain, kes 
püüab võrokeelsel ajakirjandu-
sel keele hoidmiseks silma peal 
hoida. Ta kasvas üles tavalises 
eesti peres, kus usust ei räägitud. 
Pärast keskkooli läks ta õppima 
Tartu ülikooli saksa fi loloogiat, 
sealt edasi jätkas psühholoogia-
ga ja lõpetas sel erialal  aastal 
2000. „Kooliaastad jäid ärkamis-
aega, meie uue riigi algusaega. 
Kirikud avanesid, inimesed läk-

sid sinna. Iga keelatud asi on 
ju põnev. Loomulikult tekkisid 
minulgi samad küsimused: mis 
see kirik on, mis seal toimub? 
Püüdsin piiblit lugeda ja vastu-
seid otsida. Ülikoolis õppides 
tundsin, et tuleb minna leeri. 
Läksin Tartu Pauluse kogudusse 
Joel Luhametsa juurde. Oli 1997. 
aasta, kui mind ristiti ja leerita-
ti,“ meenutas ta. 

Vain käis aasta jagu püha-
päeviti kirikus. Talle tundus, 
et saab kirikust midagi, mis ta 
elust seni puudu oli olnud. Kü-
simusele, mida ta lootis leida, 
vastas ta – midagi endast suu-
remat. „Inimese elul on kaks 
poolt: igapäevane argielu ja püha 
ruum, sakraalne pool. Hea kui 
sakraalne ja argielu omavahel 
ühendatud ja pidevas seoses 

oleks – saame pühast ruumist 
jõudu selleks, et argieluga toi-
me tulla. See pühadus on miski, 
mis annab jõudu ja turvatunnet, 
et mis iganes su elus ka juhtub, 
keegi või miski on alati sinu selja 
taga. On olemas tingimusteta 
armastus, hoolivus, miski, mis 
ei saa kunagi otsa ega lõpe ära. 
Miski, mis on igavene, mis on 
sinust suurem, mis pisendab 
sind, tekitab sinus aukartust ja 
heas mõttes alandlikkust. Au-
kartust elu ees, nagu kirjutas Al-
bert Schweitzer. Seda ma otsisin. 
Noor inimene otsib ikka siit ja 
sealt. Otsisin midagi püsivat, 
midagi, mida ma ei tundnud, 
sest meie peres neist asjadest ei 
räägitud.“

„Kui mõned inimesed tule-
vad koguduse juurde ja jäävad-

ki, siis mina olen olnud rändur 
– eemaldunud ja tulnud taas. 
Rõõmustan iga inimese üle, 
kes kirikusse tuleb. Kui ta tuleb 
sellesse pühasse ruumi, sellesse 
paika, kus on aastasadu palveta-
tud, kus me kiidame ja austame 
Jumalat, siis inimese hing saab 
puudutatud igal juhul, kas ta 
seda ise märkab või ei,“ jätkas 
Vain mõtisklust kiriku mõjust 
inimesele.

Ülikoolidiplom taskus, läks 
Vain elama ja töötama Pärnu-
maale (kui Järva praost Ka-
trin-Helena Melder poleks teda 
Järva-Madisele kutsunud, oleks 
jõulude ajal saanud Pärnumaal 
oldud 20 aastat – toim). „Olin 
Pärnu-Jaagupis kriminaalhool-
dusametnik. See oli põnev, hu-
vitav ja keeruline amet. Oma 
kabineti aknast vaatasin Pärnu-
Jaagupi kirikut ja tundsin, et 
tahaks taas kirikusse minna,“ 
rääkis ta.

Aastaks 2008. oli ta jõudnud 
punkti, kus tal oli palju küsimu-
si. „Tundsin, et mu suhe Juma-
laga on katki. Vaja on midagi 
muuta.“

Inimene oskab oma elu kee-
ruliseks elada, kui ta kellegagi ei 
räägi. „Sa mõtled ennast sõlme. 
Läksin palverännakule Santia-
go de Compostelasse. Sain sealt 
oma vastused, rohkemgi, kui oo-
tasin. Kui ma sealt tagasi tulin, 
siis üks asi viis teiseni. Juhusli-
kult. Kuigi õpetaja Vello Salo on 
öelnud, et juhuseid ei ole olemas, 
kõigel on põhjus ja seos. Minust 
sai Pärnu-Jaagupi koguduse kiri-
kuteenija. Ühel hetkel taipasin, 
et ei tea kirikust, kiriku ajaloost 
ja Jumalast mitte midagi. Siis 
läksin Eesti metodisti kiriku teo-
loogilisse seminari Tallinnas.“

Magistrantuur EELK usutea-

duste instituudis oli õpingute 
loogiline jätk. „Nende kohta, kes 
lähevad teoloogiat õppima, öel-
dakse, et nende usk kas süveneb 
või kaob sootuks. Ristiusu aja-
loos on palju, mis teeb rõõmu, 
aga on ka tumedam pool, mis 
inimkonna ajalooga ikka kaa-
sas käib. Olen alati olnud hästi 
uudishimulik, mulle on omane 
mõtiskleda ja kahelda, ma ei võ-
ta kõike üks-ühele omaks. Pean 
asjad enda jaoks läbi seedima ja 
mõistma, miks miski juhtunud 
on. Järele mõelda  on oluline, 
kuigi tänapäeval ei anta meile 
selleks aega – infot on palju.“

Instituudi lõpetas ta teoloo-
gina, õppides juurde veel hin-
gehoidu. Nende õpingute ajal 
formuleerus soov kirikuõpeta-
jaks saada ametiks. „Kui see on 
sinu teekond ja kutsumus, siis 
ühel hetkel ei ole enam muid 
valikuid ja ma olen selle eest tä-
nulik,“ ütles ta.

Hingehoidja, psühholoogi ja 
teoloogina julgustab ta inimesi 
oma muredest ja raskustest, aga 
ka rõõmudest rääkima. „Pole 
vaja mõelda, et teie mure on 
liiga väike ja kellelgi teisel on 
veel raskem või et kuulajal pole 
aega. Eriti praegusel keerulisel 
ajal. Vahel on mure nagu sassis 
lõngakera ja enne ei saa edasi 
kududa, kuni pusa lahti haru-
tatud pole. Mõnikord piisab väi-
kesest nõksust ja lõng hakkab 
uuesti jooksma, teinekord tuleb 
aga tükk aega pusida.“

Järva-Madisel soovib Vain es-
malt paikkonna ja kogudusega 
tuttavaks saada ning siis tasa ja 
targu toimetama hakata. „Kiriku 
ja koguduse juurde käib laste- 
ja noortetöö, töö täiskasvanu-
te ja eakatega, hingehoiutöö. 
Järva-Madise kirik asub ju ka 

palverännu teel. Kevadel algab 
leerikursus,“ lubas ta. „Kogudus 
on teinud ära suure töö: hoida 
korras kirik, kalmistud, kogudu-
se maja – see on imetlusväärne. 
Koguduseliikmetel on häid ideid 
ja mõtteid, kuidas koguduse 
tööd edasi viia.“

Vainu esimene jõulujutlus 
Järva-Madise kirikus kannab 
mõtet ajast, kus me ei saa ol-
la enam mugavustsoonis ja elu 
planeerida, sest kõik muutub pi-
devalt. „Hoiame üksteist, oma 
lähedasi, peret, sõpru. Vaatame 
avalikus ruumis rohkem ükstei-
sele silma, naeratame silmadega, 
need on ju hinge peegel. Märka-
me, kui keegi abi vajab. Mate-
riaalne kingitus on hea, aga aeg, 
mis ma veedan teise inimesega, 
veel olulisem. Märkame küsida, 
kuidas sul läheb, kuidas sul päri-
selt läheb. Sellest küsimusest ja 
vestlusest võib olla tohutult abi. 

Mõtleme jõulusõnumile – Ju-
mal on nii suur, nii nähtamatu ja 
ometi nii käega katsutav. Jumal 
saab inimeseks, aga ta ei tule ku-
ningana, tähtsa mehena, vaid ta 
tuleb pisikese lapsena, kes on nii 
abitu ja nii sõltuv meist, inimes-
test. Ta tuleb selleks, et kogeda 
kõike seda, mida meie inimeste-
na kogeme, et inimest paremini 
mõista. Jõululapse sünd on sild 
Jumala ja inimese vahel, armas-
tusest tehtud kingitus Jumalalt 
inimesele. Olles oma lähedas-
tega, märkame ligimest, teeme 
head ja oleme valmis seda ka 
vastu võtma, siis meil on lootust. 
Me saame hakkama.“

Jõuluõhtul on Jane Vain kiri-
kus koos oma lähedastega. „Kell 
17 on jõulujumalateenistus. Mi-
nu vanemad ja õde koos oma 
perega tulevad siia külla ja ma 
loodan olla koos nendega.“

Kirikus saab igaühe hing puudutatud

Ambla Maarja kirikus
24.12 kell 17 jõuluõhtu 
jumalateenistus. Kaastegev 
Lehtse kammerkoor Tiiu 
Tikkerberi juhatusel
25.12 kell 12 Kristuse 
sünnipüha jumalateenistus
26.12 kell 12 2. jõulupüha 
jumalateenistus
31.12 kell 17 vana-aasta 
jumalateenistus. Teenib praost, 
assessor Katrin-Helena Melder
2.01 2022 kell 12 jõuluaja 2. 
pühapäev

Jõuluaja jumalateenistused
Järva-Madise kirikus
24.12 kell 17 jõuluõhtu 
jumalateenistus. Kaasa 
teeb Sink-Sale-Proo
25.12 kell 13 1. jõulupüha 
jumalateenistus 
armulauaga
31.12 kell 17 vana-aasta 
jumalateenistus

Järva-Jaani kirikus
19.12 kell 11 advendiaja 4. pühapäev
RISTIMINE JA LEERIPÜHA
kell 12.30 advendikontsert pastoraadis. Akordioniduo 
Henri Zibo ja Mikk Langeproon. Kavas Tšaikovski, 
Mussorgski, Boellmann jt. Kaetud kohvilaud. 
Vabaannetus
24.12 kell 17 jõuluõhtu jumalateenistus. Kaasa teeb 
Järva-Jaani segakoor ja toimub korjandus kiriku torni 
fassaadi restaureerimise jätkamise heaks
25.12 kell 11 Kristuse sündimise püha ehk 1. 
jõulupüha
26.12 kell 11 2. jõulupüha 
31.12 kell 15 vana-aasta õhtu

Järva-Peetri kirikus
24.12 kell 18 jõululaupäeva 
jumalateenistus. Kaasa teevad 
Petra naislauljad
25.12 kell 14 Kristuse 
sündimispüha jumalateenistus 
armulauaga
31.12 kell 15 vana-aasta 
jumalateenistus 

Koeru Maarja 
Magdaleena kirikus
24.12 kell 14 
jõululaupäeva 
jumalateenistus. Kaasa 
teeb Koeru segakoor. 
Dirigent Aino Linnas
25.12 kell 12 Kristuse 
sündimispüha 
jumalateenistus 
armulauaga
31.12 kell 12 vana-aasta 
jumalateenistus
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5. detsembril avati Aravetel, 
Lasteaia tänav 8 asuval hoonel 
omamoodi näitus, mis täidab 
ka praktilist ülesannet – tosin 
teost mõõtudes 175 × 144 cm 
asendavad tühjana seisva hoone 
aknaid.

Ka kõik pildid kujutavad 
akent. „Ülesanne oli joonistada 
rõõmsa kodu aken. Kõigil klas-
sidel on oma aken. Kuna meil 
kümnendat klassi pole, aga on 
üks hästi suur klass – seitsmes, 
siis neil on kaks akent,“ tutvustas 
näitust Aravete kooli kunstiõpe-
taja Kai Vähter ja näitas, millise 
klassi pilt kus asub. All paremas 
nurgas on lõpuklassi töö, nen-
de peal kuues klass. Lõpuklassi 
kõrval esimene klass, nende peal 
üheksas. Esimese klassi kõrval 
seitsmes, nende peal neljas klass, 
teise klassi töö kohal kaheksas, 
siis viies klass jne. Vasakus üle-
mises nurgas lõpetab näituse 
11. klassi rõõmus aken. Vähter 
kinnitas, et kõik teosed on il-
mastikukindlad. „Osales kogu 
koolipere. Lapsed tulid kaasa 
hea meelega. Korraga mahtus 

maalima neli-viis last. Pildid olid 
valmis juba novembri alguseks.“

Ambla kultuurijuht Arlet 
Palmiste tunnustas joonistajaid. 
„Võrratud joonistused! Sellel 
majal on nüüd hoopis kaunim 
ilme,“ ütles ta. „Vähe sellest, et 
joonistused seintele said – need 
on ka valgustatud LED-valgus-
riba ning 12 väikese LED-pro-
žektoriga ja seda tegi Aravete 
päästekomando, sest tuli välja, et 
nad on siin külas ainukesed, kel 
on redel. Kätte on jõudnud hetk, 
mil paneme pildid särama.“

Tuled valgustavad näitust 10. 
jaanuarini kella 15–24 ajal, aga 
pildid siia jäävadki.

Kõige äärmise korrusmaja 
aknast jälgis kogu tegevust Aime 
Karu. „Päästeameti auto sõitis 
muudkui edasi-tagasi. Väga tub-
lid mehed, kes toimetasid eile 
kolmveerand üheteistkümneni 
ja paigaldasid tulesid. Jälgisin 
aknast nende tööd ja ootasin 
ära, kui kõigile akendele said 
tuled pandud,“ ütles ta rõõmsalt. 
„See on vahva! Enne lipendasid 
akende ees kiled. Küllap hoitakse 

laste tehtud pilte paremini ja ei 
lõhuta.“

Kunagi Aravete kolhoosis 
ehitusalal töötanud Kalju Too-
mas täpsustas, et hoone, mil-
le aknaavad nüüd kenasti ära 
kaunistati, kavandati 1980nda-
te lõpus majandi arvutikesku-
seks. Et arvutid aastatega ühe 
väiksemaks muutusid, polnud 
nii suuri ruume enam vaja ja 
sellest plaaniti teha võõras-
temaja, kuid pooleli jäi see-
gi. Krundil oli koguni kolm 
hoonet, ühte pidi tulema veel 
telefoni keskjaam, kuid kadus 
vajadus sellegi järele.

Kohaliku elaniku Kalvi Kirs-
puu sõnul sai idee alguse juhus-
likult. Täpsemalt sellest, et ta tegi 
juuksuriaega oodates jalutades 
aega parajaks. Tühi maja jättis 
trööstitu mulje. „Kuna olen eri-
alalt maastikuehitaja-kujundaja, 
hakkas koheselt idanema mõte, 
kuidas seda kohta kaunimaks 
teha,“ ütles Kirspuu Tre raa-
diole. „Tekkis idee katta tühja 
hoone katkised aknad vinee-
riga. See aga arenes mõteni, et 

miks mitte pakkuda õpilastele 
võimalust katta aknad maalin-
gutega. Tutvustasin ideed ka 
õpetaja Kaile, kes õnneks minu 
mõtet toetas. Ilma temata poleks 
see projekt kindlasti õnnestu-

nud ja olen talle väga tänulik.“
Mõttega tuli kaasa ka OÜ Kohila 
Vineer, kes toetas projekti kõige 
kallimat osa ehk vineertahvleid. 
„Suure tänu võlgneme ka Pai-
de Espaki värviosakonnale, kas 

aitas meid värvivalikuga,“ lisas 
Kirspuu. 

Projekt „Aravete kunsti vaa-
teaknad 2021“ maksis 2512,29 
eurot, Järva vald toetas seda 620 
euroga.

Tühjad augud kaeti kinni rõõmsa kodu akendega

Detsembri alguses kutsusime 
kõiki koole osalema helkurikam-
paanias „Märka vanaema“, mille 
üks mõte oli näpud tööle panna 
ja vanaemadele oma kätega kin-
gitus meisterdada. Teine mõte 
oli veelgi ilmselgem – et vana-
emadel oleks ilusaid helkureid, 
et nad oleksid talvisel ajal auto-
juhtidele nähtavad.

Nüüd on kampaania läbi ja 
igal koolil omanäolised helkurid 
valmis meisterdatud.

Näiteks Koeru keskkool ka-
sutas ära oma uut laserlõikurit. 
Direktor Jaan Kabin ütles, et 
need helkurid tuli käsitsi vaid 

järelviimistleda ja paelad külge 
panna. Sama kooli õpetaja Anne 
Muhk võttis oma 3. klassiga ette 
ja valmistas pehmeid helkureid, 
kasutades vilti, pärleid ja spet-
siaalset helkurkangast. 

Albu kooli õppejuht Tiia 
Mänd andis teada, et helkureid 
tegid 1., 2., 3., 6., 8. ja 9. klass. 
„Minu lemmikud on kaheksa-
kannad, mida meie huvijuht 
Elen Pent siin parasjagu voldib,“ 
ütles ta.

Koigi kooli 3. ja 4. klass val-
mistasid helkureid 13. detsembri 
hommikul. Selleks olid õpetajad 
välja mõelnud neli varianti ja töö 

ette valmistanud. Helkurkleep-
sule ja -kangale lisaks ostis kool 
juurde ka pärleid – nii said lap-
sed teha näiteks toredaid kiilike-
si, mille kehaks on eri suuruses 
pärlid ja tiivad helgivad. 

Imavere lapsed võtsid kodunt 
kaasa piparkoogivorme ja ka-
sutasid neid šabloonina. Nii sai 
mõni helkurkass väga piparkoo-
gikassi moodi.

Helkuri sai valmistada nii 
oma vanavanematele kui ka 
Järva valla eakate ühendustele 
jagamiseks. Tuhat tänu kõigile, 
kes fantaasial lennata ja näppu-
del käia lasid!

Helkurikampaania 
pani fantaasia tööle

Koeru kooli helkurid, mis valmisid 3. klassi õpilaste kätetööna.

Koigi kooli 3. klassi õpilased Brenda Nõva ja Henry Juhandi omavalmistatud helkuritega.

Kaisa Heleen Rull Imaverest meisterdas piparkoogivormi 
kasutades helkiva kassi.
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„Hea, et ellu jäin. Oleks või-
nud viis kraadigi soojem olla,“ 
ütles Imavere päkapikujooksu 
eestvedaja, peapäkapikk Taiga 
Laur esmaspäeva hommikul 
pärast pühapäeval, 5. detsemb-
ril toimunud päkapikujooksu. 
„Sõitsin kodunt välja pühapäeva 
hommikul kell seitse. Siis hakka-
sime platsi lumest puhtaks lük-
kama, ka lava oli täis tuisanud. 
Kell 12 algas üritus. Kell 16 lõpe-
tasime asjade kokkupakkimise. 
Õhtul soojendasin saunalaval 
end üles.“

Rõõmu tegi see, et Saare-
Kuusikus neljandal päkapiku-
jooksul oli osalejaid ja korralda-
jaid kokku 150 kandis. „Tundus, 
et peresid oli sedapuhku roh-
kem. Polegi varem näinud, et 
väiksemate ja suuremate lastega 

koos oleks olnud nii palju ema-
sid ja ka isasid. Kohal oli näiteks 
kolm mu enda klassi poissi, kes 
kevadel kooli lõpetasid – see pä-

kapikuasi on neil ikka hinges,“ 
ütles Laur, kelle sõnul on õpila-
sed juba harjunud, et õpetajat 
1. advendist alates kuni jõuluaja 

lõpuni päkapikumütsita ei näe. 
„Uskumatu, aga mul täitub tä-
navu 30 aastat päkapikuameti 
algusest.“

40 päkapikumütsi oma ko-
gust pani Laur ka näitusele. Üks 
ta lemmikutest on laulev müts, 
aga et ilm oli külm, ei saanud se-
da tol päeval pähe panna. „Käin 
poodides ja kui näen mõnd hu-
vitavat mütsi, siis ostan ikka ära. 
Nii on kogu aegamisi täienenud. 
Ma pole neid kõiki kandnud, on 
kindlad mütsid, mida kannan: 
üks väga soe, teine natuke vä-
hem soe ja kolmas koolis kand-
mise müts,“ ütles ta.  „Ühele oli 
üheksakümnendate aastate algul 
ise vatiin äärde traageldatud – 
siis polnud neid ju saada.“ 

Päkapikujooksu iga vanuse-
grupi võitnud poiss ja tüdruk 
said puidust medali, kõik osa-
lejad aga suure piparkoogisüda-
me. „Tellin piparkoogid tavaliselt 
kuu aega varem Maksimarketist 

ära. 200 piparkooki, üks maksis 
1.99. Kusjuures eelmisel aastal 
oli hind 99 senti. Kui nüüd pi-
parkookidele järele läksin, oli 
elektri ja kütuse hind kergitanud 
piparkoogi hinna euro võrra kal-
limaks! Mu eelarve läks lõhki 
ehk enamik rahast kuluski pipar-
kookidele,“ pajatas Laur.

Et Imavere on liikuma kutsuv 
kool, oli pühapäev ametlikult 
koolipäev (vaba päev võetakse 
tagasi veebruaris) ja seepärast 
pakkus kooli söökla kõigile ka 
suppi ja glögi. Seda aitasid ja-
gada eakate klubi Kuldne Sügis 
liikmed, nagu igal aastal.

„Piimandusmuuseumist sai-
me lauad ja pingid, Tanel Teas 
oli jõuluvana. Ilm oli küll külm, 
aga kõik läks hästi,“ võttis Laur 
päeva kokku.

Karge ilm päkapikkudest jooksjaid ei seganud 
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„Istusime siinsamas laua taga 
ja ühel hetkel tuli see hull mõte – 
teeme hapukapasast!“ meenutas 
Imavere põhikooli sotsiaalpeda-
goog Niina Pihelgas ja tunnis-
tas, et hapendas kodus kapsaid 
viimati ikka väga ammu. Nüüd 
katsetas. „Panin nädalapäevad 
varem ühe ämbritäie hapnema. 
Kapsaga läheb tükk aega. Kui 
soojas käima hakkavad, siis tuleb 
jahedasse viia ja seal seista lasta. 
Omatehtud kapsad on ikka väga 
head.“

Tema hullu mõttega haakus 
kohe väikeklassi õpetaja Virve 
Nugis ning õpetajad Signe Mitt, 
Margit Reinpõld, Ann Roots, 
Laura Tähemaa ja Aili Roosa 
lõid samuti isuga kaasa. 

Kool ostis suure kapsateo 
tarvis 40 kilo kapsast ja kolm 
kilo porgandit (kuigi kaugem 
plaan on kapsaid-porgandeid ise 
kooli juures kasvatama hakata). 
Sellest sai kaks roostevaba tün-
nitäit – üks suurem, teine väik-
sem. „Tegime porgandiga, kuigi 
mulle endale meeldivad rohkem 
köömned. Paljud lapsed aga ei 
söö köömneid,“ ütles Niina.

Kapsatalgud olid kadripäe-
val, 25. novembril. Kokkamiseks 
sobilikud kaitsevahendid – kin-
dad, mütsid ja põlled – andis 
Eesti piimandusmuuseum. Lõi-
kelauad ja noad tõid õpetajad 
kodudest. „Tegime seda tööd 
rahvamaja köögis, kus on roh-
kem ruumi. Klassid tulid koos 
klassijuhatajatega graafi ku järgi, 
rõivad selga ja riivima,“ kirjeldas 
Niina tööde käiku. „Ainus, mille 

kahekesi ära tegime, oli see, et 
võtsime välja kapsasüdamikud. 
Näitasime, kuidas kapsaid koori-
da, ja andsime kõigile kapsajuu-
rikat maitsta. Pidi olema kaalika 
maitsega.“

„Paljud lapsed polnud varem 
kapsajuurikat proovinudki. Ko-
he on näha, et kodudes nii ei 
tehta ja palju visatakse ära,“ ütles 
Virve. „Plaanisime, et enne me 
koju ei lähe, kui kapsas on rii-
vitud. Minu üllatuseks oli kella 

üheks kõik 40 kilo riivitud ja 
meile jäi ainult koristamise vaev. 
Lapsed olid väga agarad.“ 

Kelguga kapsariive oli kaks, 
üks suurem ja teine väiksem. 
„Kõik said riivitud ja sõrmed 
jäid terveks. Porgandid tuli es-

malt puhastada ja siis köögi-
kombaini panna – ma ei mäle-
tanud enam, kuidas see käimagi 
läheb,“ ütles Niina. 

Ka Virve kiitis lapsi. „Mõt-
lesin, et esimese klassi lapsed 
– palju nad varem üldse nuga 

on käes hoidnud. Aga nii häs-
ti tegid ära! Ärge kartke lastele 
nuga kätte anda.“

„Minu kogemus ütleb, et 
võiksime lapsi rohkem usalda-
da. Esmalt tuleb ohutustehnika 
ja hügieen selgeks teha,“ ütles 
Niina.

„Õpetajad kartsid riivimist, 
aga midagi hullu ei juhtu, kui 
töövõtted on õiged,“ täpsustas 
Virve. „Väga äge! Kõik lapsed 
tegid rõõmsalt kaasa.“

Tegevust jagus kogu aeg kõi-
gile: kes riivis, kes tampis, kes 
lõikas. Keegi ei protesteerinud.

„Suured poisid, kes on muidu 
sihukesed kratid, olid väga tub-
lid,“ tunnustas Niina.

„Päris kapsanuia meil polnud, 
aga mahl tuleb kapsast kuidagi 
kätte saada. Kasutasime pudru-

nuiasid. Suurele nõule tuli vä-
ga hästi vesi peale, väiksemale 
tõstsin täna tassiga suuremast 
vedelikku juurde,“ rääkis Virve.

Kapsategu jäädvustasid õpe-
tajad ning meediaklubi noored 
Laura-Sandra Bäärt ja Lisandra 
Nõmmik. 

Mõlemad töödejuhatajad kin-
nitasid, et oli väga vahva päev. 
„Täna (30. novembril – toim) 
käisime kapsast maitsmas ja 
vahtu korjamas. Suures tün-
nis olid väga maitsvad. Teisele, 
väiksemale tünnile ei raatsinud 
vist soola panna – tundus veidi 
mage. Lisasime soola ja panime 
uuesti vajutuse peale. Lastele vä-
ga maitses, nende meelest võiks 
kapsast juba keeta. Rääkisin küll, 
et vara veel – see pole veel pii-
savalt hapu. Siis tekkis küsimus, 
kui kaua see peab veel seisma. 
Leppisime kokku, et nädala lõ-
puni hoiame, siis maitseme jälle, 
ja kui on parajalt hapu, viime 
jahedasse.“ 

Niina sõnul oli kõige tore-
dam, et tol talgupäeval oli lõu-
naks hapukapsasupp. „Ja lapsed 
küsisid, kas juba meie kapsast,“ 
ütles ta naeruselt. 

Virve käis protsessi uuesti 
läbi: soojas peab kapsas olema 
kuus-seitse päeva. Ja siis paar 
nädalat jahedamas. Mahl peab 
ulatuma üle kapsaste. Vajutis 
peale! „Meil on plaan, et jõulul-
õunaks on tervele koolile meie 
endi tehtud kapsast hapu- või 
mulgikapsad. Lapsed küsisid 
küll, kas hapukapsasalatit võiks 
juba varem saada, kuid enne 
peavad kokad hindama, kas ja-
gub – koolis on ju ikkagi 87 last.“

Koolipere pani pühadeks kapsad hapnema
 Laura-Sandra Bäärt (meediaklubi)
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Orina mõis on Järva-Jaa-
nis asuv koolihoone, mis on 
olnud eri koolide kasutuses 
juba sada aastat. Pärast riigis-
tamist 1919. aastal kolis sinna 
Järva-Jaani kõrgem algkool, 
1924. aastal paigutati mõisa 
peahoonesse tütarlaste täien-
duskool, mis aastal 1938 muu-
deti kodumajanduskooliks. 
Kodumajanduskooli baasil 
toodi 1947. aastal Vaekülast 
ära mehhaniseerimiskool, kus 
valmistati ette põllutööma-
sinatel töötavaid spetsialiste, 
aga ka autojuhte, keda  kooli-
tati Järva-Jaanis ligi 50 aastat. 
1996. aastal viidi kaks aastat 
tegutsenud Paide kutsekooli 
filiaal Paidesse ära. Mõisahoo-
ne ja teised kutsekooli hooned 
läksid vallale, kes hakkas otsi-
ma neile kasutajaid. 

Orina mõisahoone anti tol-
lase Järva-Jaani keskkooli ka-
sutada, kes renoveeris veerand 
mõisahoonest kodumajandus-
klassiks ja köögiks, nii et 1997. 
aasta sügisest said õpilased seal 
osaleda käsitöö- ja kokandus-
tundides. Tänu õpetaja Maie 
Jäetmale (1949–2005), kes si-
sustas kodundusklassi, leidis 
mõis kooli poolt aktiivset ka-
sutust. Kodundustunde viidi 
mõisas läbi 2018. aastani. Juba 
1998. aastal astus kool üle-
eestilise mõisakoolide ühingu 
liikmeks (direktor Toomas 
Põldma).

1999. aastal, kui kool tähistas 
vilistlaspäeva, hakati üles pane-
ma näitust kooli ajaloo kohta 
– seni panipaigas seisnud ma-

terjalid sai nüüd avarates mõis-
aruumides püsivaks eksponee-
rimiseks välja panna. Lisaks su-
leti sügisel Karinu kool ning osa 
selle kooli vara leidis kasutust 
Järva-Jaani koolimuuseumis, 
millega tegelesid ajalooõpetaja 
Helgi Veemaa (1948–2011) ja 
Silva Kärner huvijuhina. Helgi 
Veemaa eestvõttel sisustati ka 
mõisatuba ja nõukogude tuba. 
Igal sügisel viidi läbi muuseu-
mitunde ja korraldati õpilas-
tele orienteerumismänge, et 
tutvustada kodukoha ajalugu 
ja koolitraditsioone kuni 2017. 
aastani. 

2004. aastal moodustas 
kooli kodu-uurimisrühm 
MTÜ Järva-Jaani Muuseum 
ning nüüd tekkis võimalus 
investeerimisprojektidest 
raha taotleda. Mõisa reno-
veerimisprojekt saadi Järva-
maa mõisakoolide ühenduse 
kaudu (direktor Sirje Pehk). 
LEADER-i projektidest saadi 
hoonesse kaugküte ning pai-
galdati uus elektrisüsteem. 
MTÜ oli sõlminud lepingu 
Järva-Jaani vallaga ruumide 
kasutamiseks ja museaalide 
hoiustamiseks. Kahel aastal 
– 2007 ja 2008 – võeti osa ka 
unustatud mõisate mängust. 

Mõisa külastajaid köidab 
siiani enim 1971. aastal mõi-
sahoonesse ehitatud pöördlava, 
mille õpetaja Helmut Vajakas 
traktoriõpetuse tundideks pois-
tega kokku pani. Selline tehni-
kaime pälvis Moskva rahvama-
jandussaavutuste näitusel kahel 
aastal (1980 ja 1981) esikoha. 

2021. aastal suvel leidsid muu-
seumisse tee Eesti kunstiaka-
deemia õppejõud, kes korral-
dasid siin viiel korral etenduse 
„Diislidisko“. 

2020. aastal otsustas MTÜ 
juhatus, et kuna Järva-Jaanis on 
muuseume palju, siis nimetame 
selle nii, nagu rahvas on seda 
kutsunud – Järva-Jaani kodu-
loomuuseumiks. Muuseumisse 
sissepääs on kokkuleppeline, 
kuna palgalist töötajat ei ole 
väikeste sissetulekute tõttu või-
malik pidada. Selline olukord, 
kus kool ei ole enam huvitatud 
mõisaruumide kasutamisest 
(2021), piirab ka kulutuste te-
gemist muuseumi tarvis. Di-
rektor Raigo Prants märkis, et 
Järva-Jaani gümnaasium ei ole 
osalenud enam ka mõisakooli-
de ühingu tegevuses.

Küll aga oleme probleemi 
ees – kuidas edasi?  Kogu hoo-
ne kuulub nüüd vallale (2021). 
Muuseum on valmis oma ruu-
mikasutust vähendama poole 
maja peale, nii et teist poolt 
saaks vald välja rentida. 

Auväärse ajalooga vana maja 
ootab ideid ja mõtteid, kuidas 
köetavad ruumid kasutusse 
võtta. Palume kõigil huvilistel 
koguneda mõttetalgutele kol-
mekuningapäeval, 6. jaanuaril 
2022 kell 18 Orina mõisahoone 
traktoriõppeklassi.

Kaunist vana aasta lõppu ja 
head uue algust!

Seltsingu Järva-Jaani Muu-
seumid kuraator

Silva Kärner

EKRE Järva valla osakond

Imelist jõuluaega
            ja
tegusat uut aastat!

Orina mõis 
ootab kasutajaid

13. detsembril kohtus veebi 
teel Järva valla A. H. Tamm-
saare kirjanduspreemia žürii, 
et valida välja need teosed, mis 
hakkavad sel aastal kandideeri-
ma Tammsaare kirjanduspree-
miale. Nominendid on:

• Urmas Vadi „Hing maan-
teeserval“,

• Eva Koff  „Kirgas uni“,
• Eve Laur „Õmblejanna“,
• Birk Rohelend „Kes tappis 

Otto Mülleri?“,
• Kai Aareleid „Vaikne oo-

kean“,
• Juta Kivimäe „Suur tuba“,
• Tõnu Õnnepalu, Jaan Ka-

plinski „Vaimu paik“.

11-liikmelises žüriis teevad 
kaasa Annela Ojaste, Koigi põ-
hikooli direktor; Kaja Leidtorp, 
Järva vallaraamatukogu Ahula 
ja Albu raamatukoguhoidja; 
Ene Lõõnik, Järva vallaraama-
tukogu Aravete raamatukogu-
hoidja; Karmen Velitschinsky, 
Järva vallaraamatukogu direk-
tor; Kadri Liblik, Koigi põhi-
kooli eesti keele õpetaja; Reeli-
ka Räim, SA A. H. Tammsaare 
Muuseum Vargamäel juhataja; 
Terje Kuusmann, Järva valla-
raamatukogu Peetri raamatu-
koguhoidja; Igor Kotjuh, Koigi 
põhikooli eesti keele õpetaja; 
Allika Jüris, Järva vallaraama-

tukogu Imavere raamatuko-
guhoidja; Arnika Tegelmann, 
avalike suhete peaspetsialist; 
Kadri Kaarlep, Albu põhikooli 
eesti keele õpetaja.

Karmen Velitschinsky sõ-
nul on valik sel aastal põnev 
ja mitmekesine. „On krimi- ja 
ajaloolist kirjandust ning vei-
di armastust, esindatud on ka 
novellikogumik ning pisut fi -
losoofi lisemat lugemist. Igale 
maitsele,“ ütles ta.

Võitja selgub 21. jaanuaril 
2022, kuid võitja nimi tehak-
se teatavaks 30. jaanuaril A. H. 
Tammsaare muuseumis Varga-
mäel. Sedapuhku on see juba 45.

Selgusid kirjanduspreemia nominendid
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Imavere kooli inglise keele 
klassi ust valvab helepunases 
vormiriietuses ja kõrge karva-
mütsiga valvur. Nagu Bucking-
hami paleed. Klassi tagaseinale 
on tõepoolest kinnitatud Briti 
kuningapere fotod, õigemini 
õpilaste kirjavahetus kroonitud 
peadega. Nii et on, keda valvata.

Kooli suurimal, 13 õpilase-
ga VII klassil on juba neljan-
dat aastat suur unistus reisida 
põhikooli lõpuklassis, märtsis 
või aprillis Londonisse, linna, 
mida armastab nende õpetaja 
Gerly Lehtmets ja mille ta on 
ka neile armsaks rääkinud. Reisi 
tarvis korjavad nad raha juba 
kolmandat aastat. Jõulukaarte 
meisterdades.

Lauraliis Teas ütles, et kaar-
tidega kaubelnud on mihkli- ja 
jõululaatadel. 

„Meil on Facebooki grupp 
„Projekt London“, seal promome 
ja müüme neid kaarte,“ rääkis 
Meribel Matt, kes ka ise saatis 
eelmisel aastal jõuludeks kõigile 
sugulastele paberkaardid. „Nad 

olid väga õnnelikud, kui kaardi 
kätte said.“ Raha Londoni reisiks 
on aega teenida ja koguda veel 
üle kahe aasta.

Gerly peab arvestust: kaar-
diprojektiga on nad kogunud 
juba 700 euro ringis. „Sel aastal 
kahekordistasime selle, mis oli-
me seni teeninud. Eelmisel aastal 
tegime oma Facebooki lehe, seda 
jagati ja tuli tellimusi. Tänavu 
kirjutati juba novembris ja kü-
siti, kas me jõulukaarte teeme – 
tahaks tellida ehk tellimusi tuleb 
järjest juurde – Järva vallavalit-
suski tellis 200 jõulukaarti,“ ütles 
Gerly. „Jõuaks ainult ära teha!“

Kaartide kujunduse mõtleb 
välja Gerly.

Gerly sõnul pole praegu veel 
mõtet arvutada, kui palju reis 
võiks maksma minna. „Hinnad 
lähevad järjest üles. Hetkesei-
suga arvan, et viiepäevane reis 
võiks maksta nii 700 eurot ini-
mese kohta. Seda saavad vane-
mad korjata tasapisi, tähtis on, et 
ükski laps ei jääks kõrvale. Kaar-
dimüügist saame tasuda kulutu-
sed vaatamisväärsustele, näiteks 
Harry Potteri stuudiosse,“ ütles 

Gerly, kes on seda külastanud. 
„Ainult mitte Harry Potte-

rit,“ arvas üks. „Jaa – Potterit!“ 
nõudis teine. Tavaline reisitüli.

„Meie tahame hoopis Stone-
henge,“ kinnitas kolmas.

Gerly pakkus, et hoopis 
Towerisse peab kindlasti mine-
ma. „Ja mõnda poodi ka, sest nii 
mõnigi tüdruk loodab Londo-
nist osta endale lõpukleidi. Siis 
on kindel, et ühelgi teisel sellist 
pole,“ teadis Gerly öelda.

Tüdrukud tunnistasid, et ing-
lise keel pakub neile huvi ja on 
mõnele lausa lemmik õppeaine. 
Londonis saaks oma keeleoskust 
lihvida.

Seda tehakse ka koolis. Gerly 
meenutas, kuidas sündis kunin-
gapere sein. „Avastasime ühel 
14. novembril, kui mu õpilased 
käisid IV klassis, et Walesi prints 
Charles´il oli 70. juubel. Saatsi-
me talle õnnitluse. See oli juba 
meelest läinud, kui tuli vastus. 
Sellest tuli mõte, et võiks ka üle-
jäänutele õnnitlused saata. Ikka 
sünnipäevade puhul, aga Harry-
le ja Meghanile saatsime abiellu-
mise ja lapse sünni puhul ka,“ 

rääkis Gerly. „Kusjuures ainult 
Harry pilt ei taha üldse seinal 
püsida. See on ka praegu puudu, 
sest kukub kogu aeg alla.“

Jutustades ei seisa paigal ka 
käed. Gerlyl, kes on kõikvõima-
like õnnitluskaartide ja kutsete 
valmistamisega tegelenud juba 
seitse aastat, on abiks ka lihtsad 
masinad, mis lõikavad paberi 
õigesse mõõtu, perforeerivad, 
lõikavad välja lumehelbed jne. 
Neile lisavad sära geelid. 

VI klass aitas kaarte tem-
beldada (templil on kirjas, et 
kaardid on valminud Imavere 
koolipere kätetööna ja kaardi 
ostuga toetatakse õppekäike).

Gerly meenutab, et eelmise 
aasta alguses käis ta Londonis 
hariduskonverentsil, samal ajal 
oli koos koolijuhtidega Londonis 
ka nende kooli direktor Tiina 
Lohur. Londoni sümbolid on ka 
punased kahekordsed bussid, 
punased telefoniputkad ja kir-
jakastid. „Lasime siis mõlemad 
punasesse postkasti postkaar-
did. Tiina kaart jõudis kenasti 
Imaverre, minu kaarti pole aga 
tänini,“ lisas ta naeruselt.

Jõulukaardid aitavad 
Londonisse sõiduks raha koguda

AUNE SUVE-KÜTT

Noorsootöö spetsialist

Kuidas on meil lood kaasa-
misega? Me kõik loodame, et 
hästi. Järva vallas on kaasamise 
põhimõtted kokku lepitud. Sa-
mas kuuleb siit ja sealt, et ühele 
kaasamise kohtumisele tuli vaid 
kolm-neli inimest, teisel olid 
kaasajad täitsa üksi. Sama on 
noorsootöös. Noorsootöötaja-
tena püüame noori kaasata, aga 
noored ei tule ega tahagi midagi 
teha. Miks nii on, et ühed just-
kui tahavad kaasata, aga teised 
kurdavad, et midagi ei toimu?

Kõikjal räägitakse ühiskonna 
korraldamisel kaasamisest, mis 
on demokraatliku ühiskonna 
alustala. Noortevaldkonna aren-
gukava 2021–2035 on seadnud 
üheks eesmärgiks, et noorte õi-
guste kaitsmine riigis on järjepi-
dev ning nende aktiivne kodani-
kuosalus toetatud. Nii räägitakse 
kodanike kaasamisest ja noor-
teosalusest. Kas nende puhul 
räägime me täiesti erinevatest 
mõistetest? Jääb segaseks, mis 

vahe on kaasamisel ja osalemisel. 
Lihtsalt võib öelda, et kaasamine 
on kodaniku õigus, võimalus, 
soov, aga osalus on tegevus. Tei-
ne võimalus on seletada ka nii, 
et kaasamine on nn tegijate ja 
otsustajate algatatud ettevõtmine 
ja vastukaaluks on osalemine, et 
lähen ja osalen kaasajate algatu-
sel, olen tegevuses. 

Kaasamise teemat on käsit-
lenud ka ühiskonna toimimise 
uurijad. Üks tuntumatest on 
laste õiguste uurija ameerik-
lane Roger A. Hart, kes koos-
tas oma teooria selgitamiseks 
„kaasamisredeli“. Kaasamisredeli 
eestikeelne joonis on pärit Ees-
ti noorsootöö keskuse noorte 
osaluse lehelt (https://entk.ee/
noorsootoo/noorsootoo/noor-
te-osalus/). 

Redelipulkadel ülespoole lii-
kudes areneb edasi ka osalus-
protsess. Kaasajad on teadliku-
mad, kuidas protsesse juhtida 
nii, et osalejad saavad, tahavad 
ja julgevad algatada ning teoks 
teha ideid, mis loovad muutusi. 
Kaasamisredelit vaadeldes võib 

tõdeda, et alumist kolme astet 
ei saa tegelikult nimetada kaa-
samiseks, sageli nimetakse neid 
näiliseks kaasamiseks. 

Teine autor Sherry Arnsteini, 
kes samuti kujundas kodanike 
kaasamisredelit, jagaski oma 
kaheksa astet kolme rühma: 
esimene osa on mitteosalemine 
(astmed: 1. manipuleerimine 
ja 2. teraapia), teine osa süm-
boolne osalemine (astmed: 3. 
teavitamine, 4. konsultatsioon 
ja 5. nõustamine) ja kolmas osa 
on kodanike võim (astmed: 6. 
partnerlus, 7. delegeeritud võim 
ja 8. kodanike kontroll). Siin-
juures võib iga kaasaja mõelda, 
millisele kaasamisredeli astmele 
tema oma kaasamismeetoditega 
jõuab. 

Kes on noorte kaasajad? Liht-
ne vastus on, et iga täiskasvanu: 
lapsevanem, lasteaia- ja kooli-
õpetaja, samuti noorsootööta-
ja, aga ka teised noored näiteks 
noorteorganisatsioonidest. 
Seega saab noor oma esimesed 
osalemise kogemused juba ko-
dus. Ilmselt me iga päev sellele 

ei mõtlegi. 
Kaasamise juures on tähtis, 

et iga osaleja saaks positiivse 
kogemuse, kus ta näeb, et just 
tema idee on jõudnud teostu-

seni. Veel parem kogemus on, 
kui üheskoos liigutakse ideest 
teostuse ehk tulemuseni. Mida 
nooremalt saab laps igapäevastel 
teemadel kaasa mõelda ja oma 

sõna sekka öelda, seda aktiivsem 
on ta tulevikus ka täiskasvanud 
kodanikuna. 

Kaasamine on üks väga huvi-
tav protsess, kui tõesti on siiras 
tahtmine teada saada, millised 
on noorte huvid, teadmised, ko-
gemused ja soovid. Samas peab 
tõdema, et kaasamine peab olema 
kahepoolne. Kaasajal peab olema 
tahe kuulata ja soov tegutseda 
koos nende osalejatega, keda 
teema puudutab. Samuti võib ju 
tahta kaasata, aga kui ei ole neid, 
kes kaasa tuleksid, kel puudub 
huvi ja tahtmine, on tulemus null. 
Tegelikult puudub meie potent-
siaalsetel osalejatel kogemus, et 
nad tõesti saavad idee teostamisel 
kaasa rääkida ja seda suunata. 
Võtame endale üheskoos eesmär-
gi luua positiivseid kogemusi. Kui 
me kõik hakkame Harti mudeli 
ülemiste astmete järgi kaasama 
ja noored päriselt ka saavad aru, 
et nad on kaasatud, siis on kõik 
osapooled võitnud.

Soovin kõigile uuel aastal 
edukaid kaasamisi ning sisukaid 
osalemisi.

KAASAMINE versus OSALEMINE

Imavere põhikooli 7. klassi tüdrukud Meribel Matt (ees) 
ja Lauraliis Teas jõulukaarte meisterdamas.
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Vargamäe kandis endises Al-
bu vallas on aastaid A. H. Tamm-
saare loomingut au sees hoitud. 
Pärast seitsme valla ühinemist 
Järva vallaks on traditsioonid 
säilinud: 2022. aastal korral-
datakse 41. korda Tammsaare 
rahvamatka, 19. korda noortele 
suunatud võistulugemist „Han-
senist Tammsaareni“ ja 45. kor-
da antakse välja Tammsaare 
kirjanduspreemia. 2022. aastal 
tähistatakse A. H. Tammsaare 
sünnipäeva aga veelgi suurejoo-
nelisemalt: 24.–30. jaanuarini 
saab Järva vallas teoks esimene 
eesti kirjanduse pidunädal.

A. H. Tammsaare muuseu-
mi juht Reelika Räim meenutas, 
kuidas ta koos Järva vallaraama-
tukogu direktori Karmen Velit-
schinskyga 2020. aasta suvel Var-
gamäel Kirstiina Ehini kontserti 
korraldas. „Jäime pärast kontserti 
jutustama. Minu peas oli mõte 
korraldada üks konverents, kuid 
et ma üksi sellega hakkama po-
leks saanud, kutsusin kampa ka 
Karmeni ja koos veeretasime seda 
mõtet edasi,“ rääkis ta. „Siis asus 
Ambla kultuurielu juhtima Arlet 
Palmiste. Ta tuli koos valla kul-

tuuritöö spetsialisti Ülle Mülleriga 
selle aasta algul mulle muuseu-
misse külla. Istusime siinsamas 
köögilaua taga ja seal sai arutelu 
käigus kirjanduspäevast nädal.“

Räim meenutas, et kirjandus-
teadlased Rein Veidemann, kes 
on andnud nõusoleku olla eesti 
kirjanduse pidunädala patroon, 
ja Maarja Vaino olid meedias ju-
ba mõnda aega rääkinud mõttest 
tähistada riikliku tähtpäevana 
eesti kirjanduse päeva nii, nagu 
tähistatakse emakeelepäeva, ja 
et see võiks olla 30. jaanuaril ehk 
Tammsaare sünniaastapäeval. 
„Saime indu juurde, et teeme 
täiesti õiget asja ja toetame eesti 
kirjanduse päeva tähistamist. Nii 
sündis ka mõte, et sellele päevale 
võiks eelneda pidunädal,“ sel-
gitas Räim. „Rein Veidemann 
ütles ka oma juubelil, et kõige 
suurem kingitus talle oleks, kui 
30. jaanuaril tähistataks eesti 
kirjanduse päeva.“

Kas see juhtub või ei, pole 
veel teada. Aga eesti kirjandu-
se pidunädal, mis on täidetud 
tiheda ja põneva programmiga, 
saab igatahes teoks. „Sündmusi 
on igale maitsele,“ lubas Räim.

Kirjanduse pidunädala välja-
mõtlemisel oli abiks Paide teatri 
näitleja ja lavastaja Jan Teevet, 
kes formuleeris mõtte sõnanii-
tidest ja kirjanduslikest maasti-
kest: „Eesti maastik on sõnanii-
tidest tihedalt läbi pistetud. Selle 
tiheda niidistiku moodustavad 
niihästi Kalevipoja müütilised 
jalajäljed kui ka Tammsaare 
kraavid, Ristikivi lapsepõlve-
maastikud, Kasemaa Poeedirahu 
ja Kausi Tallinna kaart.“ Sellest 
mõttest sündis konverents „Kir-
janduslikud maastikud“.

Terve nädala vältav kirjan-
duspidu kutsub Vargamäele, 
ümberkaudsetesse koolidesse, 
raamatukogudesse ja rahva-
majadesse inimesi kogu Eestist 
– neid, kes kirjutavad, ja neid, 
kes loevad, neid, kes kirjutatut 
uurivad, ning neid, kes kirjuta-
tut toimetavad ja välja annavad. 
Ühes kokkutulnutega otsitakse 
kirjandusniidistiku sõlmpunkti 
nii loodus- kui ka ajamaastikel 
ja küsitakse, mis rolli mängib 
kirjandus – nii see, mis juba 
klassikaks kuulutatud, kui ka 
see, mis alles mõtte kujul autori 
peast väljapääsu ootab.

Tammsaare muuseumi 
köögis valmis eesti 
kirjanduse pidunädal

Peol saavad kokku kirjanikud, 
kriitikud, õpetajad, õpilased, lu-
gejad ja raamatukoguhoidjad, 
uurijad ja teadlased ning ehk 
needki, kes on seni arvanud, et 
kirjandus pole teps mitte neile 
mõeldud.

Kirjanduspeo nädalal on mit-
meid kohtumisi, loenguid, näi-
tuseid, vestlus- ja lugemisringe 
ning kunstiprojekte, korralda-
takse konverents, raamatulaat ja 
kohvikõhtuid, aga ka matkasid 
mööda kirjanduslikke maastikke 
ja mõtterännakuid kirjanduslike 
maastike sisse.

Eesti kirjanduse pidunädal

24.–26. jaanuarini
* Kirjanikud (Elo Selirand, 

Järva valla A. H. Tammsaare 
kirjanduspreemia laureaat 2019, 
Urmas Vadi jt) külastavad Järva 
valla kolme gümnaasiumi kir-
jandustundi, et rääkida raama-
tutest, kirjutamisest, lugemisest 
ja kirjandusklassikutest.

* Põhikooliastmele nädatakse 

fi lmiprogrammi „Eesti kirjan-
dusklassika fi lmides".

* Kirjanikud külastavad Järva 
valla raamatukogusid. 

* Lasteaedades ja algklassi-
des toimuvad kirjandustegelas-
te karnevalid, millele eelnevad 
külaskäigud raamatukogudesse.

* Lisaks planeerivad koolid ja 
lasteaiad mitmeid teemakoha-
seid sündmuseid oma asutustes, 
sh ka fi lmiprogrammi „Eesti kir-
jandusklassika fi lmides“.

27. jaanuaril konverents 
„Kirjanduslikud maastikud" 
Koeru kultuurimajas. Esinevad 
Rein Veidemann, Maarja Vaino, 
Tõnis Vilu jt, modereerib Joonas 
Hellerma.

28. jaanuaril koolinoortele 
19. üle-eestiline võistulugemine 
„Hansenist Tammsaareni“.

29. jaanuaril kl 12 „Kirjan-
duslik oaas“ Albu rahvamajas. 
Oaas on kui suur raamatupood, 
kus oma raamatuid müüvad kir-
jastajad, kirjanikud jne. Päeva 
sisustab meelelahutuslik prog-
ramm, mille keskmes on eesti-

keelne looming nii sõnalises kui 
ka muusikalises võtmes. Üritust 
juhib kirjanik Jan Kaus. Külasta-
jatega kohtuvad Indrek Koff , Kai 
Aareleid jt. Keiti Vilmisga tuleb 
juttu kalambuuridest. Avatud on 
ka vaba lava noortele ansamb-
litele.

Päev algab traditsioonilise 
rahvamatkaga, mis saab stardi 
kirjanik Tammsaare ausamba 
juurest Järva-Madiselt ja lõpeb 
kirjaniku sünnikodus Tammsaa-
re-Põhja talus. Usinamad matka-
jad saavad jätkata matka Albu 
rahvamajja, kus toimub „Kir-
janduslik oaas“. Sinna ja matka 
alguspunkti viivad ka bussid.

30. jaanuaril Tammsaare 
muuseumis Vargamäel Järva val-
la Tammsaare kirjanduspreemia 
laureaadi väljakuulutamine ja 
tunnustamine.

Eesti kirjanduse pidunäda-
la sündmustega on liitunud ka 
Päinurme raamatumaja, Esna 
galerii ja Järva-Madise raama-
tuklubi. Oodatud on ka teised 
liitujad!

Eesti kirjanduse pidunädala patroon on kirjandusteadlane Rein Veidemann.
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ARNIKA TEGELMANN

Ettevõtjate loodud sihtasutus 
Noored Olümpiale valis välja 
uued stipendiaadid, kelle seas on 
ka järvakast laskesuusataja Mehis 
Udam. Sportlased saavad stipen-
diumi suurusega 10 000 eurot 
aastas kogu olümpiatsükliks. 
2026. aasta Milano olümpiaks 
valmistuva taliala sportlase puhul 
tähendab see kokku 45 000 euro 
suurust stipendiumi.

Mehise isa Ilmar Udami sõ-
nul on nad eelnevalt saanud 
veidi toetust nii Järva vallalt, 
osaühingutelt Hunting Grupp 
ja Reme Grupp kui on panusta-
nud ka ise. „Kuidagi me oleme 
tänasesse päeva jõudnud,“ ütles 
ta. See, et Mehisel läks eelmine 
hooaeg edukalt, tõi toetajaid 
juurde. „Eks Noored Olümpia-
legi on suuresti selle pärast Me-
hist toetada võtnud, et ta tegi 
väga hea tulemuse. Natuke oli 
ka õnne, sest teisi laskesuusata-
jaid kandidaatide seas polnud. 
See stipendium on mõeldud 
18‒23-aastastele noortele, aga 
Mehis oli 17. End tutvustavas 

videos ütles ta, et stipendiumi 
saamise hetkeks on ta 18.“

Stipendiumist kolmandik 
suunatakse vaimse treeningu, 
meediaga suhtlemise, meeskon-
najuhtimise ja toetajate leidmise 
koolitustesse ning taastusprotse-
duuridesse. Ilmar Udam avaldas 
lootust, et selle 10 000 euro eest, 
mis aastas lisandub, saab Mehis 
osta nii paremat varustust kui 
minna ka laagritesse. „Varus-
tust ikka kulub. Eile oli võist-
lus. Mehis oskas jälle ühe oma 
300-eurostest suusakeppidest ära 
murda. See on tavaline,“ kurtis 
isa Ilmar. „Tegelikult läks hästi, 
sest Itaalias IBU Junior Cupil 
(2000. aastal ja hiljem sündinud) 
võistleb Mehis ligi viis aastat va-
nematega ja eile (12.12 ‒ toim) 
oli Eesti meeskond teatesõidus 
kuues. Neil on mõnus tiim – 
kõik on tugevad.“

Mehise nõrgem pool on isa 
sõnul laskmine. „Sel aastal on ta 
laskmisega kimpus olnud. Keha 
on veidi muutunud, lihaseid on 
juurde tulnud. Treeneri sõnul 
ei sobi püssi kaba enam kehaga. 
Olen kõrvalt vaadanud, et püsti 

lastes on ta kõver nagu kreeka 
e. Tegeleme uue kaba tellimise-
ga,“ rääkis Ilmar Udam. Aga ka 
lamades ei lähe laskmine hästi. 
„Itaalias oli esimene individuaal-
distants – nelja tiiru peale tuli 
seitse trahvi. Ta ei osanud kom-
menteerida, miks lamades nii 
palju, neli trahvi tuli. Laskmine 
läks suvel ikka päris hulluks. 
Eilses teatesõidus suutis ta la-
mades tiirust nulliga läbi tulla, 
aga püsti tiirus lasi neli maha 
ja viimane märk ei tulnud alla 
ka kolme varupadruniga. Tuli 
minna trahviringile.“

Mehise treener on endiselt 
Karel Viigipuu. 

Itaalias on jäänud veel kolm 
distantsi. „Siis tulevad poisid 
koju, 28. ja 29. detsembril on 
Otepääl Eesti meistrivõistlused, 
5. ja 6. jaanuaril noorte MM-i 
katsevõistlus. „Kohe pärast seda 
peaksid nad sõitma Austriasse 
mägedesse, kus toimub ka IBU 
Junior Cup, millele järgnevad 
sealsamas kohe juunioride 
Euroopa meistrivõistlused, ja 
veebruari algul peaks ta sõitma 
Ameerikasse, kus toimub noor-

te MM,“ tutvustas Ilmar Udam 
Mehise plaane. „Kuid esmalt 
peab sinna saama. Neli poissi 
saab kaasa ja on neli-viis kan-
didaati. Sisemine konkurents on 
kõva, aga see viib edasi.“

Tänavusele Noored Olümpia-
le stipendiumikonkursile kan-
dideeris 17 sportlast 15 olüm-
piamängude individuaalalalt. 
Lõppvaliku tegi kuue intervjuu-
vooru pääsenud sportlase seast 
komisjon pärast tulist arutelu, 
sest häid kandidaate oli palju 
ning konkurents suur.

Mehis Udam saavutas selle 
aasta veebruaris toimunud las-
kesuusatamise noorte MM-il 6. 
koha kaks aastat vanemate poiste 
seas ja seda kõige pikemal ehk 
individuaaldistantsil. Seejuures 
sõitis ta viimasel ringil päeva 
parima aja.

Mehise puhul avaldas komis-
jonile muljet tema mitmekülg-
sus, mis on andnud talle nii väga 
hea vastupidavuse kui ka kiiruse. 
Muljet avaldav on ka tema kiire 
areng laskesuusatamises, sest 
noormees on laskesuusatamise-
ga tegelenud ainult mõne aasta. 

Stipendiumikomisjoni kuulu-
sid olümpiavõitja Gerd Kanter, 
spordipsühholoog Aave Hannus, 
Treener Marko Albert, spordimä-
nedžer Kadri Kallas, ettevõtja ja 
endine tippsportlane Tiit Rahke-
ma ning Noored Olümpiale asuta-
jad Valdur Jaht ja Paavo Pavuklin.

„Kandidaatide hindamisel 
üritame aru saada, milline on 
sportlase isiklik võimekus jõuda 
spordimaailma tippu, milline on 

tugimeeskonna professionaalsus 
ja meie stipendiumiprogrammi 
mõju sportlase karjäärile. Meie 
stipendiumi puhul ei ole määrav, 
kui kaugele mõni kandidaat tä-
naseks jõudnud on, vaid pigem 
see, kuidas keegi on jõudnud 
tänasele tasemele ning kui palju 
on sportlases veel kasutamata 
ressursse, et tippu jõuda,“ sõnas 
Noored Olümpiale kaasasutaja 
Valdur Jaht.

Laskmine vajab lihvimist

Eesti rahvakalendris loeti jõuluaja alguseks 
21. detsembrit ehk Toomapäeva – sel päeval oli
Eestis kombeks jõulueelne suurpuhastus. 
Toad puhtaks, kuusk tuppa, piparkoogid ja 
verivorstid ahju – nii see pühademeeleolu tekib.

Laiskadele ja lohakatele võib vana 
kombe kohaselt sattuda ukse taha 
Tahma-Toomas, vanadest riietest õlgi 
ja kaltse täistopitud nukk. 

Ära lase Tahma-Toomast tuppa, 
vaid korrasta aasta lõpuks 
oma andmed rahvastikuregistris.

ROHKEM RAHVAST, 

ROHKEM VÕIMALUSI!

Tee lisaks kodule korda ka oma 
andmed rahvastikuregistris.

www.rahvastikuregister.ee



DETSEMBER 202112

Väljaandja Järva Vallavalitsus
Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625
Tiraaž 4300
Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee
Trükk AS Printall
Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 
täisnädala esmaspäevaks.

PAKUME ARBORISTI 
TEENUSEID

Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põl-

lumaad. Tel 504 5215, 514 5215,   

info@est-land.ee

Metsa korraldamine, hindamine 
ja nõustamine.     
aarne.suu@metsakorraldus.ee,  
516 5071, Aarne 

Müüa kuivi  ja märgi 30, 40 ja 50 
cm küttepuid. 521 9496

Müüa kuivi ja märgi küttepuid 
koos kohale toomisega. Saadaval 
lepp, sanglepp, metsakuiv kuusk. 
Halu pikkused vastavalt tellija 
soovile. Kogused täpsed, teenin-
dame igal ajal. Info 5382 0987.

Metsa-ja põllumaa ost Järva-
maal. Info 510 2224.   
info@impeerium.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme 
kohale üle Eesti. Tel 553 3060. 
Väga kiired tehingud!   
Raha kohe kätte!

Igasuguse elektroonika remont, 
arvutite remont. Täpsem info  
web.zone.ee/teleriteremont/   
Tel 5810 4539, 
es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Ostan seismajäänud vanu   
autosid ja mootorrattaid.   
5565 8796

Teostan ehitustöid (üldehitus). 
Sisetööd. Katuste remont. Kivi-, 
plekk- ja lamekatused. Korstna-
pitside parandus.    
Kontakt 5199 8917.

Müüa saetud ja lõhutud kuivi 
küttepuid (30 cm, 40 cm ja 50 
cm).  Tel 504 5632

Müüa saetud, lõhutud kütte-
puud! Eri pikkused. Ka 3-meetri-
sed. 504 5632

Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.

• SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

Tel 525 8325
reneviljat@gmail.com

OSTAN
IGASUGUSEID VANU FOTOSID

 JA KOOLILÕPU MÄRKE

TÜRI FOTOGRAAF
RENÈ VILJAT

 ◆  

Pakkuda suures koguses süvaal-
lapanu sõnnikut Mägede külas.  
Kontakt 508 0517

Killustik, liiv, muld. Multilift kon-
teineri rent ja veoteenus.   
5630 4306

Teravilja kasvatusega tegelev ta-
lu ostab ja võtab rendile põllu-
maad. 5630 4306

Müüa 3m servamata sanglepa-
lauda. Tel 521 9496

Müüme puistematerjali, sõelu-
tud mulda, liiva, ehitusliiva, sõel-
meid, kruusa, killustikku.   
Info tel 5381 9153

Müüa kuivi kütteklotse.   
504 5632

Müüa soodsalt 3-meetriseid küt-
tepuid. Tel 507 4553

 Korvtõstuki teenus 

Puiduhakkuri rent 

Teede ja katuste 
talihooldus

Puude lõikus

Tööjõu rent

merkriou@gmail.com
Tel 555 33 930

FB: Krisell teenused

KRISELL TEENUSED
MAASTIKU HOOLDUS JA KORRASTUSTÖÖD

50 16 68950 16 689
PUISTEVILLA PAIGALDUSPUISTEVILLA PAIGALDUSPUISTEVILLA PAIGALDUS

PUISTEMEES.EEPUISTEMEES.EE

  
Jaani   tee   2,   Koeru.   

   Võimalik   rentida   müügibox!  
● Riided   
● Jalatsid   
● Ehted     
● Kotid   
● Käsitöö   
● Mänguasjad   
● Kodukaup   

  

Kontaktid:   
+372   54563310   

keltraboxkaubandus@gmail.com   
  

TEOSTAME METSATÖID AMBLA PIIRKONNAS: 
lõikus ja väljavedu, 

lisaks ostame virnastatud ja kasvavat võsa

OSTAME PÕLLUMAAD
LUMELÜKKAMIS TEENUS

Kontakt: 5618 7373 või 5306 0119

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 


